
             
 
 

Møde i biodiversitetsudvalget mandag d. 8. april 2024 kl. 19.30 på Studegård,  
Søndermarken 1, 7860 Spøttrup. 

 
Der deltog: Laust Nørskov, Thomas Holgaard, Mogens Kjær, Allan Folmer Hansen og Flemming Østergaard. 
Gæster: Peter Sørensen og Brian Jakobsen (DOF). 
 
19.30: Rundvisning på Studegård. 
 
20.00: Mødestart.  
 
Referat 
 

Forslag om at vi reducerer antal medlemmer i udvalget til 5. 
Jakob Jensen kan beklageligvis ikke afse tid til arbejdet.  
Vi blev enige om, at 5 medlemmer var nok. Vi kan altid finde lokale hjælpere til konkredte opgaver. 

 
Meddelelser, orientering mm. 

Biodiversitetsudvalget kom på generalforsamlingen d. 20. februar i vedtægterne som et fast udvalg i MJK. 
Ligeledes blev arbejdsområdet fastslået. 
Vi har fået lavet et fremadrettet samarbejde med Hedeselskabet, der omfatter såvel interne som eksterne 
aktiviteter. Vi har fået en pæn donation af medlemsfonden. 

 
Tællinger og træninger 

Det har vært svært at gennemføre forårets tællinger. Vejrliget har drillet. Det har været problemer med 
annonceringen. Der kom for få medlemmer. 

Vi drøftede problematikken (hvordan gør vi fremover) grundigt og blev enige om at dele det op i træning, 
lokalprøver og kurser, som afholdes på de mest vildtrige terræner. Kræver betaling. Kan også fungere som 
en del af tællefunktionen.  
Tællinger afholdes på de øvrige terræner. Her der deltagelse gratis. 
Vi var også enige om, at der bør være større spredning mellem arrangementerne og, at der skal veksles 
mellem hverdage og lørdage/søndage. 
Træning, lokalprøver og kurser skal ligge i markprøveudvalgets regi. 
Tællinger skal ligge i biodiversitetsudvalgets regi. 
Inden jul skal markprøveudvalget have sin plan klar. I løbet af de første uger af januar laver 
biodiversitetsudvalget sin plan. Den samlede plan lægges på hjemmesiden, og der udsendes en mail om, at 
man nu kan se en plan for det hele på hjemmesiden. 

 
Tælling af andre agerlandsfugle v. Brian Jakobsen, DOF-Nordvestjylland. 

Brian Jakobsen fortalte om hvordan, han tæller fugle. Han synes det er spændende projekt og et 
spændende samarbejde. Brian bruger både øjne og ører og registrerer alt.  
Vejret har ikke været det bedste. Regn og blæst får fuglene til at gemme sig. Mildt tørvejr uden blæst er det 
optimale. 
Da han ikke har været helt tilfreds med resultaterne i de 50 punkter (de udpegede punkter, hvor der på 
Salling skal laves biotoper), vil han tælle igen på flere af terrænerne. 
Han kunne også fortælle, at han i blomsterbrakarealerne har registreret stillids.  

 
 
 



 
Marknaturdage. 

Vi har før i udvalget talt om at afholde nogle marknaturdage, henholdsvis for landmænd i vores projekt, 
vore medlemmer og lokalbefolkningen. Nu har vi økonomien på plads. Formålet er at give en større 
forståelse for agerlandsnaturen og en forståelse for, hvorfor vi er nødt til at gøre noget. Vi håber også at 
dagene kan være med til at give et større medejerskab for projektet. 
Vi vil i år afholde 3 dage. 2 for landmænd og 1 for vore medlemmer. Den sidste for lokalbefolkning gemmer 
vi til næste år. marknaturdagene afholdes i juni. 
Dagens program indeholder oplæg om marknaturpotentialet og regler, gruppearbejde samt en ekskursion 
til nogle vore bedste områder. 
Landmandsdagene afholdes i samarbejde med Innovationscenter for økologisk landbrug og Fjordland. De 
ønskes afholdt henholdsvis på Studegård, Spøttrup og Ørum Forsamlingshus. Medlemsdagen afvikles i 
samarbejde med Hedeselskabet og afholdes, vis det er muligt i Stoholm Fritidscenter. 
Der udsendes indbydelser i den allernærmeste fremtid. 
OBS. Efter mødet er der booket lokaler således: 1. juni (medlemmer) Stoholm Fritids- og kulturcenter. 7. juni 
(landmænd) Ørum Forsamlingshus. 13. juni (landmænd) Studegård. 

 
Hvor og hvordan skal vi lave PR for projektet. 

Vi har tidligere drøftet, hvordan vi kommer længere ud med vores projekt og bliver en inspirationskilde for 
andre. det ligger også i samarbejdsaftalen med Hedeselskabet, at vi skal udbrede kendskabet til projektet. 
Vi drøftede grundigt, hvilke muligheder vi har, og hvad vi kan overkomme p.t. 
Vi blev enige om, at vi i år kan være med på Grønne sammen i Viborg (medio september) sammen med 
Hedeselskabet samt være med ved Høstmarked på Studegård lørdag d. 7. september (her kommer mange 
mennesker) 
Vi blev også enige om at vi vil invitere nogle personer og medier til at se på og høre om projektet. Vi vil 
invitere følgende: 
TVMV i forbindelse med en af marknaturdagene for landmænd. 
Jagtmagasinet (til efteråret) 
Landbrugsavisen. 
Fødevareministeren. 
Endelig har vi et ønske om at være med på naturmødet i 2023. 

 
Plantning og såning 

Det er vigtigt, at vi får lokale folk til at hjælpe os med såning. Disse lokale ”entreprenører er ved at være på 
plads. 
Mogens har ansvaret for såning på Lundø og Nordfjends, Flemming på Salling og Laust de øvrige områder. 

 
Muligt nye støtteregler 

Vi må regne med, der kommer nye støtteregler, da det ser ud til, at EU ruller CA 23 tilbage. Vi må formode, 
at der kommer gode frivillige ordninger. DJ-kreds 8 (Bornholm) har lovet at forsøge at få DJ til at gå 
sammen med de øvrige grønne organisationer og i samlet trop så få nogle lukrative regler for frivillige tiltag, 
der også omfatter etablering af permanente landskabselementer. 
Vi var enige om, at vi skal være meget opmærksomme på, hvad evt. nye regler kan komme til at betyde for 
projektet. 

 
Eventuelt 

Arne Bisgaard har meddelt, at han har solgt gården Sdr. Andrup, som derfor er ude af projektet. 
Vi snakkede meget om, hvordan vi når ud til medlemmerne. Vir var enige om, at Facebook ikke var særlig 
egnet til kontakt, da en besked drukner i den næste og den næste igen. 
Derfor vil vi hellere bruge mail til at komme i direkte kontakt og så bruge hjemmesiden til den egentlige 
annoncering eller orientering. 
Et agerhønepar er ”flyttet ind” på arealet oven for gården. Det er med de forskellige tiltag også en meget 
fin agerhønebiotop. 
 

Aulum d. 14. april 2024 
Flemming Østergaard 


